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” Jeg er glad og stolt over at være blevet valgt som formand for ISOBRO. Sammen med 

resten af bestyrelsen vil jeg arbejde for sikre en forsat høj etik i branchen - og derved 

solid tillid til indsamlingssektoren,” Ann Leistiko, Formand i ISOBRO 

 

 

 

 



 

2 

Formandens beretning 2021 
Af Ann Leistiko, formand for ISOBROs bestyrelse  

2021 startede med den længste nedlukning under hele COVID-19 på trods af store forventninger til de nye 

vacciner. En nedlukning der ligesom alle andre restriktioner, havde stor betydning for især de fysiske 

indsamlingsaktiviteter fra hus- og gadeindsamling og genbrug, til de helt lokale arrangementer hos ISOBROs 

mange medlemmer. Det blev igen et anderledes år, dog stadig med meget aktivitet bare på en anden 

måde. Vi har endnu ikke det samlede tal på indsamling for 2021, men indsamlingsundersøgelsen fra 2021 

viser, at trods COVID-19 vækstede ISOBROs medlemmer med 1,5%. Dykker man længere ned i 

undersøgelserne for 2020, så viser tallene samtidig at aktiviteter og organisationer blev ramt meget 

forskelligt. 

Det digitale var en af de store vækstområder og ISOBROs aftale med Facebook viste sig at være meget 

værdifuld netop i 2021. Facebook åbnede op for deres fundraising værktøj igen i 2020, efter de havde 

været nødsaget til at lukke det i 2018, efter vedtagelse af en ændring i Indsamlingsloven, som betød at 

indsamlingsplatforme blev medansvarlige for at sikre, at en indsamling havde en tilladelse. Desværre var 

der en række udfordringer med at få ISOBROs medlemmer på Facebook fundraiser, hvilket I på 

repræsentantskabsmødet 2020 bad ISOBRO prioritere. Over sommeren 2021 fik ISOBRO en aftale med et 

dedikeret team hos Facebook i USA, hvilket øgede mulighederne for at hjælpe ISOBROs medlemmer og 

finde og rette eventuelle fejl løbende og andet halvår af 2021 er 31 medlemmer kommet på.  

ISOBRO har brugt tiden med nedlukninger og færre møder til at revidere og gentænke f.eks. 

medlemsmøder, Fundraisinguddannelsen og Fundraisingkonferencen. Det blev dog til enkelte 

arrangementer i 2021 og et af dem var fejringen af ISOBROs 20-års fødselsdag med besøg af bl.a. ISOBRO 

første generalsekretær Flemming Kofod-Svendsen, samt Steen M. Andersen og Stig Fog fra den første 

bestyrelse. 

Et nyt ISOBRO 
Det har også været et år med mange nye ansigter. Udover undertegnede som ny formand, så fik ISOBRO 

den 1. januar 2021 Kenneth Kamp Butzbach som ny Generalsekretær. Kenneth har tidligere været i vores 

bestyrelse, og har haft en ledende post i en medlemsvirksomhed. Der er indgået et nyt større samarbejde 

med PA-bureauet Advice og der er kommet en studentermedhjælper Viktoria Blemings. Yderligere blev der 

i slutningen af året givet en ekstrabevilling til ny hjemmeside, nyhedsbrev og grafisk identitet. 

Bestyrelsen har på baggrund af medlemsundersøgelsen i 2019, der blev præsenteret på 

repræsentantskabsmøde 2020, arbejdet videre med udviklingen af en ny strategi for ISOBRO frem imod 

2025, hvilken blev godkendt på repræsentantskabsmødet 2021. På sammen møde blev også godkendt en 

ny kontingentstruktur som dels er mere demokratisk med lavere minimumsbeløb og dels sikrer muligheden 

for at arbejde videre med strategien og ønskerne fra medlemmerne. Bestyrelsen glæder sig til at høre 

repræsentantskabets input til mærkesagerne og ser frem til det videre arbejde.  

ISOBROs donationsaftale med NETS blev forlænget af MasterCard til 30. juni 2022 og pågik gennem hele 

2021, hvilket er en transaktionsbaseret donation til medlemmer af ISOBRO på kr. 1,34 per betalingstræk via 

betalingsservice - den ordinære pris er kr. 4,32. Ifølge aftalen med NETS skulle forhandlinger om en 

eventuel forlængelse starte op et år inden afslutningen, dvs. juni 2020. ISOBRO indkaldte til møde og der 

har været flere møder med ønske om en ny donationsaftale på dagsordenen. Der kom ingen afgørelse i 

2021, fordi salget af NETS til MasterCard blev forsinket. Arbejdet med og presset for en ny aftale forsætter i 

2022, da salget af NET til MasterCard nu er gennemført og de afventede rapporterne fra konkurrence-

styrelsen nu er kommet. 
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Tak for samarbejdet 
Der er ingen tvivl om, at vi de sidste år har haft en periode i ISOBRO med store forandringer. Det har i den 

forbindelse været en glæde for mig, at mine kolleger i ISOBROs bestyrelse villigt har trukket i arbejdstøjet 

ikke bare én men flere ekstra gange i den forgangne tid. Der skal også lyde en stor tak til sekretariatet, der 

trods den relativt lave bemanding og COVID-19 udfordringer, hver eneste dag har stået klar til at støtte og 

vejlede medlemsorganisationerne og interessenter samt levet op til ISOBROs formål.  

Tak til alle vores medlemmer for jeres deltagelse i ISOBROs arbejde. Tak for alle gode input. Jeres 

engagement i udviklingen af ISOBRO er uvurderlig for os.  
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ISOBRO 
Nærværende beretning indeholder hovedelementerne i ISOBROs arbejde det forgangne år. Beretningen er 

opbygget som følger: Først en oplistning af ISOBROs vision. Dernæst gennemgås arbejde fra udvalgene, 

herefter beskrives ISOBROs vidensdeling bredt og afslutningsvist præsenteres Indsamlingsnævnet og 

ISOBROs Branchenævn.  

Vision 
Indsamlingssektorens stærkeste brancheforening, hvor vi sammen sikrer medlemmerne de bedste 

rammevilkår og vækst i den folkelige opbakning til velgørenhed - Danskerne skal forsat være blandt de 

mest engagerede i verden. 

Fortrukne kvalitetsstempel blandt medlemmer og interessenter ved at:  

− Sikre en høj etik i indsamlinger og regnskaber der kan fastholde tilliden til indsamlingssektoren. 

− Være Danmarks førende kompetencecenter og formidler indenfor fundraising og frivilligt 

indsamlingsarbejde, som sammen med stærke medlemsfordele kan sikre medlemmerne best-in-

class kompetencer og muligheder.   

ISOBROs bestyrelse har tradition for at forankre arbejdet i udvalg og arbejdsgrupper. Bestyrelsen nedsætter 

udvalg, og sekretariatet har frihed til at nedsætte arbejdsgrupper. 

Udvalg under ISOBRO 
Kollektivet er altid stærkere end den enkelte organisation, og derfor er ISOBROs aktiviteter altid bundet op 

på samarbejde på tværs af sektorens mangeartede medlemmer, personer og organisationsformer. Samt på 

tværs af emner og interesser.  

Udvalgene præsenteres i alfabetisk rækkefølge og medlemmerne ligeledes i alfabetisk rækkefølge efter 

organisation. Når der i nærværende årsberetning redegøres for en indsats, vil der i underoverskriften stå 

hvilket udvalg det er tilknyttet. 

Betalingsmarkedet  
▪ Lisbet Christoffersen, Børns Vilkår 

▪ Morten Jørgensen, Røde Kors 

▪ Ann Leistiko, SOS Børnebyerne 

Etik og lov  
▪ Ina Thorndahl, Børnehjælpsdagen 

▪ Kristina Boldt, Læger Uden Grænser 

▪ Carsten Rasmussen, Dansk Folkehjælp 

▪ Louise Malling, Lungeforeningen 

▪ Morten Jørgensen, Røde Kors 

▪ Tina Engberg, Dyrenes Beskyttelse 

▪ Henrik Nørgaard Egelind, Amnesty International Danmark 

Frivillighed  
▪ Marianne Rasmussen, Børns Vilkår  

▪ Klaus Nørlem, Dansk Folkehjælp  

▪ Steffen Jørgensen, Hjerteforeningen 

▪ Kirsten Marie Kristensen, Røde Kors  

▪ Amalie Stenhøj, Skt. Lukasstiftelsen  

▪ Lars Linderholm, Ældre Sagen  
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Genbrug  
▪ Anders Christensen, Blå Kors Danmark  

▪ Jannie Zilling, Danmission 

▪ Karina Skovhauge, Folkekirkens Nødhjælp  

▪ Gert Pedersen, Frelsens Hær  

▪ Sune Wessel, Kirkens Korshær 

▪ Bente Mikkelsen Pahus, Mission Afrika 

▪ Tina Donnerborg, Røde Kors 

Lokalforeningspuljen 
▪ Michael Trinskjær, Danmission 

▪ Klaus Nørlem, Dansk Folkehjælp 

▪ Anders Gundlach, Kræftens Bekæmpelse 

▪ Eva Raabyemagle, Ældre Sagen 

▪ Kathrine Lester, Danske Seniorer 

Spillemarkedet  
▪ Ina Thorndahl, Børnehjælpsdagen  

▪ Thomas Knudsen, Hjerteforeningen 

▪ Trine Sisbo, Kræftens Bekæmpelse  

▪ Kirsten Marie Kristensen, Røde Kors  

▪ Torben Schack, Ældre Sagen 

Samarbejdsaftale mellem NETS og bankerne 
UDVALGET VEDR.: BETALINGER 

ISOBROs donationsaftale med NETS blev forlænget til 30. juni 2022 og pågik gennem hele 2021 og der er en 

transaktionsbaseret donation til medlemmer af ISOBRO på kr. 1,34 per betalingstræk via betalingsservice - 

den ordinære pris er kr. 4,32. Donationsaftalen omfatter træk i perioden fra 1. juli 2019 til 30. juni 2022.   

Ifølge aftalen med NETS skulle forhandlinger om en eventuel forlængelse starte op et år inden afslutningen, 

dvs. juni 2020. ISOBRO indkaldte til møde og der har været flere møder med ønske om en ny 

donationsaftale på dagsordenen. Der kom ingen afgørelse i 2021, fordi salget af NETS til MasterCard blev 

forsinket og derfor kunne hverken NETS eller MasterCard indgå en bindende aftale fremadrettet. Arbejdet 

med og presset for en ny aftale forsætter i 2022, da salget af NETS til MasterCard nu er gennemført og de 

afventede rapporterne fra konkurrencestyrelsen nu er kommet. 

Facebooks fundraisingsværktøj 
UDVALGET VEDR.: ETIK- OG LOV 

I 2018 blev indsamlingsloven ændret og den trådte i kraft 1. februar 2019. ISOBRO fik det med man havde 

ønsket - nemlig større sikkerhed for, at indsamlede midler går til det tiltænkte formål. Gennem flere år har 

man set sager med indsamlere, der spekulerede i, at indsamlinger foretaget blandt juridiske personer 

(virksomheder) ikke er omfattet af indsamlingsloven. Det blev ændret således, at det nu også var omfattet 

af loven.  

Den daværende anmeldelsesordning blev ændret til en tilladelsesordning. Ændringen af loven betød også, 

at en indsamlingsplatform fremover blev gjort medansvarlig for at sikre, at en indsamling har opnået 

tilladelse fra Nævnet, inden den iværksættes. Da Facebook blev omfattet af det krav, lukkede de deres 

fundraisingværktøj ned. 
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I 2019 fik ISOBRO etableret en samarbejdsaftale med Facebook, der betød, at medlemmer af ISOBRO kan få 

adgang til Facebook Fundraiser, da ISOBRO garanterede, også økonomisk ved eventuelle bøder, for 

medlemmerne. Desværre har der i 2019 og 2020 været udfordringer med at få ISOBROs medlemmer på 

Facebook fundraiser, hvilket medlemmerne på repræsentantskabsmødet i 2021 bad ISOBRO om at 

prioritere. Over sommeren 2021 fik ISOBRO en aftale med et dedikeret team hos Facebook i USA, hvilket 

har øget mulighederne for at hjælpe ISOBROs medlemmer og finde og rette eventuelle fejl løbende. På det 

tidspunkt var 55 medlemmer på Facebook fundraiser og siden er yderligere 31 kommet på. Ved udgangen 

af året havde 26 medlemmer en aktiv ansøgning. En del af udfordringerne kommer af forskellig navngivning 

af ISOBROs medlemmer i forskellige sammenhænge, men ISOBRO arbejder løbende på at nedsætte 

fejlmulighederne. 

Etik 
UDVALGET VEDR.: ETIK- OG LOV 

Der var i 2021 ingen klager og/eller sager i ISOBROs branchenævn og der blev grundet COVID19 og 

udskiftninger i sekretariatet ikke fortaget nogen etisk kontrol i 2021. Det betyder, at der skal udvælges et 

område til etisk kontrol i 2022.  

Over sommeren 2021 modtog ISOBRO en række henvendelser omkring en ny aktivitet Dør-til-dør 

medlemshvervning. Dør-til-dør medlemshvervning er en aktivitet, hvor organisationen ringer på døren hos 

private for at tilbyde et medlemskab af organisationen. Denne aktivitet er ny i Danmark, men er velkendt i 

en række europæiske lande.  

ISOBRO undersøgte lovligheden af aktiviteten med hjælp fra advokat Henrik Bonné. Denne fandt at 

aktiviteten ikke er ulovlig, hvilket bekræftes af indsamlingsnævnet der har afvist en klage med samme 

begrundelse.  

Dør-til-dør medlemshvervning var på ISOBROs bestyrelsesmøde den 9. september 2021 under punktet ”Nyt 

fra sekretariatet” og efterfølgende i Etik & lovudvalget den 29. oktober 2021. Udvalget anbefalede, at der 

udarbejdes et sæt etiske retningslinjer for dør-til-dør medlemshvervning, samt at ISOBRO sikrer 

koordinering, hvis flere medlemmer starter op.  

Der er udarbejdet et sæt Etiske retningslinjer for dør-til-dør medlemshvervning, efterfølgende Door2door, 

på baggrund af ISOBROs overordnede etiske retningslinjer og med inspiration fra ISOBROs etiske 

retningslinjer for Face2face.  

Etik- og Lovudvalget har løbende set på muligheder for at komme med forslag til gangbare ændringer af 

Indsamlingsloven, målet er at loven kommer helt på linje med tendenserne på indsamlingsmarkedet nu.  

I forbindelse med COVID19 har der været en del tilfælde af crowdfunding af virksomheder der 

uhensigtsmæssigt er dækket af indsamlingsloven. Der er derfor forslag om ændringer i loven, hvilket 

ISOBRO vil bruge som anledning for ovenstående ændringer.  

Indsamlingsnævnet besluttede i 2021 at revidere reglerne for God indsamlingsskik. ISOBRO indgår i 

arbejdsgruppen der vil arbejde med revisionen, til godkendelse i 2022.  

 



 

7 

 

Status på genbrugsmarkedet 
UDVALGET VEDR.: GENBRUG 

ISOBRO har i flere år arbejdet på at sikre fortsat gode muligheder for at finansiere frivillige tilbud via 

frivillige genbrugsbutikker. Den politiske velvilje har været stor, men løsningen har ladet vente på sig. I 

midten af 2020 blev den politiske velvilje imidlertid omsat til konkrete politiske ønsker i en bred politisk 

aftale om grøn omstilling af affaldssektoren og om cirkulær økonomi, som i lange stræk kom de frivillige 

organisationer i møde. Men det har krævet og kræver fortsat en indsats at få de politiske ønsker 

implementeret.  

ISOBRO har i 2021 forsat det gode arbejde med følgende fokusområder: 

1. Fremme af samarbejde og partnerskaber - i 2021 særlig fokus på genbrugshjørner 

2. Kommunal indsamling af tekstilaffald uden gener for genbrugsmarkedet 

I 2021 resulterede implementeringen af den politiske aftale om grøn omstilling af affaldssektoren, blandt 

andet i en høring af ”forslag til lov om ændring af lov om miljøbeskyttelse og lov om Forsyningstilsynet”. 

ISOBRO udarbejdede et høringssvar med fokus på det fordelagtige i partnerskaber med de frivillige 

organisationer, som med sine 1.000 genbrugsbutikker, den store frivillige indsats og en betydelig 

indsamlings- og sorterings-kapacitet, er vigtig både for et øget genbrug og i affaldsforebyggelsen. Som 

forslaget ligger nu har de kommunale affaldsselskaber mulighed for at drive genbrugsbutikker med de 

genbrugelige genstande, de får ind på genbrugspladserne. ISOBRO lægger op til, at de partnerskaber 

mellem affaldsselskaber og vores medlemmer, der allerede eksisterer, nu bliver udvidet. Det vil betyde at 

vores medlemmer stadig vil få adgang til de genbrugelige genstande fra genbrugspladserne inden 

affaldsselskaberne sælger det i deres butikker. Der er store regionale forskelle og der er meget stor forskel 

på samarbejdet på forskellige genbrugspladser. ISOBRO ønsker at bevare den fleksibiliteten til lokale 

ordninger, men at de kommunale affaldsselskaber forpligtes til at inddrage vores medlemmer i eventuelle 

lokale aftaler. Høringssvaret blev sendt ultimo december og følges op i 2022 med møder med relevante 

ordførere og foretræde for Folketingets Klimaudvalg.  

I EU har man besluttet, at der skal iværksættes en separat tekstilindsamling. Danmark er i front i Europa, 

hvad angår indsamling af tekstiler til genbrug, ikke mindst pga. de frivillige organisationers indsamling. Men 

der skal gøres mere, hvad angår tekstilaffald. ISOBRO deltager i et Advisory board under Miljøstyrelsen, 

som ser på hvordan ordningen skal indrettes og særligt kommunikeres. ISOBRO har været fortaler for en 

ren indsamling af tekstilaffald i kommunalt regi og en klar kommunikation herom. Den endelige ordning 

skulle have været offentliggjort i foråret 2021, men er blevet udskudt.  

Lokalforeningspuljen 
UDVALGET VEDR.: LOKALFORENINGSPULJEN 

I 2017 blev et bredt politisk flertal enige om at stille kr. 72 mio. fra de såkaldte spillehalsmidler til rådighed 

for frivillige foreninger over de følgende fire år. ISOBROs medlemmers lokale afdelinger fik dermed en unik 

mulighed for at blive ekstra belønnet for deres store indsats.  

I Finansloven for 2021 blev der afsat en ansøgningspulje på kr. 6,2 mio., som ISOBRO fik til opgave at 

udmønte og administrere. Midlerne udmøntes gennem Socialstyrelsen med hvem ISOBRO har et godt 

samarbejde. I 2021 blev der givet 893 bevillinger á kr. 7.296,36.  
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Det tal var i 2020 - 890 bevillinger og i 2019 - 776 bevillinger. Som det kan ses, er der en stigning i antallet af 

uddelinger. Det er glædeligt at konstatere, at de lokale foreninger i højere grad er blevet opmærksomme på 

denne mulighed.  

I 2021 færdiggjorde ISOBRO sammen med de andre puljeadministratorer, et evalueringsarbejde som blev 

udmøntet i en rapport, der blev afleveret til Skatteministeriet. Ministeriet skal ifølge den oprindelige 

politiske aftale evaluere ordningen og beslutte om puljerne skal forsætte på samme vis eller ændres. 

ISOBRO håber at Lokalforeningspuljen forsætter som nu, hvilket også alt tyder på.  

Medlemsmøder & netværk 

Medlemsmøder 
ISOBRO har i 2021 afholdt 6 medlemsmøder, hvilket er mere end Corona-året 2020, men stadig ikke helt så 

mange som tidligere. Det skyldes at Corona stadig satte sine spor i første halvdel af 2021.  

I alt deltog ca. 200 medlemmer i møderne, som alle var fysiske møder, til stor glæde for alle. ISOBRO 

afholder medlemsmøder for at præsentere ny viden og facilitere erfaringsudveksling eller andre relevante 

emner vores medlemmer.  

Følgende møder har været afholdt i 2021: 

Dato Medlemsmøder 

17.06  Hvad har vi lært af Corona 
 Oplægsholder: Kenneth Kamp Butzbach 
  

02.09  ISOBROs 20-års fødselsdag 
 Indlæg af: 
 Jan E. Jørgensen, Medlem af Folketinget og Kulturordfører for Venstre 
 Flemming Kofod-Svendsen, ISOBROs første generalsekretær 
 Steen M. Andersen, fra ISOBROs første bestyrelse 
 Stig Fog, samt fra ISOBROs første bestyrelse 
 Ann Leistiko, Formand for ISOBROs bestyrelse 
  

06.09  GDPR - Tredjelandsoverførsler 
 Oplægsholder: Tanja Blichfeldt Johnsen 
  

29.09  Mød Spillemyndigheden 
 Oplægsholdere: Ulla Pavar Michelle Simone Hvidtfeldt og Anne Overgaard  

13.10  Det Gode Testamente 
 Indlæg af: 
 Ann Marie Eggert Panduro, Hjerteforeningen 
 Regitse Møller Nielsen, Amnesty International 
 Alice Amund Nielsen, Danske Hospitalsklovne 
  

01.12  Julemøde hos Deloitte om regnskab 
 Oplægsholder: Christian Dalmose Pedersen, Deloitte mf.  
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Netværk 
ISOBRO faciliterer 13 netværk med i alt ca. 195 deltagere, der mødes ca. fire gange om året. ISOBRO har 

altid vægtet vidensdeling højt, og derfor prioriterer ISOBRO netværk højt. I 2021 strukturerede 

sekretariatet arbejdet med netværkene og identificerede blandt andet emner, hvori man i 2022 vil forsøge 

at iværksætte nye netværk og samarbejdet imellem facilitatorerne blev forstærket med blandt andet  

 

fællesmøder. ISOBRO opfordrer så mange som muligt i indsamlingssektoren til at være en del af et 

netværk.  

I 2021 have ISOBRO netværk for medlemmer indenfor følgende områder: 

▪ Netværk for fonds-fundraisere 

▪ Fundraisere i mindre organisationer 

▪ Chefer indenfor fundraising & kommunikation  

▪ Chefer indenfor engagement, indsamling og fundraising 

▪ Netværk for PR- og kommunikationsmedarbejdere  

▪ Kun i Jylland/Fyn: Netværk for Kommunikationsansvarlige 

▪ Digital fundraising, hvervning og CRM-systemer 

▪ CRM ERFA-netværk - mest for større organisationer 

▪ HR-netværk 

▪ Økonomi-netværk for økonomi- og regnskabschefer 

▪ Økonomi-netværk for controllere, økonomi-koordinatorer, regnskabsmedarbejdere o. lign. 

▪ Direktører/generalsekretærer i større / mindre organisationer. 

Fundraisinguddannelsen og konference 
Grundet udfordringer omkring COVID-19 blev der ikke afholdt fundraising uddannelse eller fundraising 

konference i 2021.  

I forhold til Fundraisinguddannelsen, så brugte man 2021 til at samle underviserne og dele erfaringer på 

tværs, ændre på strukturen i forhold til evalueringerne og tilføre nye underviser. Det betyder, at man i 

slutningen af 2021 kunne invitere til en ny opdateret Fundraisinguddannelse i 2022 

I forhold til fundraising konferencen, så brugte man 2021 til at samle Advisory Board for konferencen og 

efter aftale med bestyrelsen, ændre sammensætningen i Advisory Board med en større andel medlemmer 

frem imod 2022. Dette samtidigt med at der er arbejdet på revidering af modellen for leverandørnetværk, 

hvilket gerne skulle gøre, at sponsorater på sigt kan sikre at konferencen bliver selvfinansierende.   

Der blev i slutning af 2021 arbejdet med nyt budget og rammer for en fundraising konference 6. september 

2022. 

Samarbejde om indsatsen mod hvidvask og terrorfinansiering 
ISOBRO har gennem mere end 10 år samarbejde med PET - Politiets Efterretningstjeneste - om tiltag, der 

skal forhindre, at indsamlinger misbruges til for eksempel terrorfinansiering. I 2021 deltog ISOBRO i 

HvidvaskForum+, som er et tværsektorielt samarbejde mellem myndigheder og repræsentanter fra  
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forskellige sektorer, der har til formål at styrke vidensdelingen på området med henblik på, via en 

helhedsorienteret indsats, at forhindre misbrug af det finansielle system. 

ISOBRO deltager ligeledes i en arbejdsgruppe faciliteret af Finans Danmark, der har til formål at formulere 

et idékatalog til politikerne under overskriften ”Forslag til at lette byrder for foreningerne”, som skal lette 

de byrder mange foreninger møder, som følge af hvidvaskreglerne. Arbejdsgruppen leverede sit idékatalog 

med anbefalinger på tre områder, som blev præsenteret på en konference 24. juni 2021. I efteråret 2021 

arbejdede gruppen videre med anbefaling nr. 1, model for risikoklassifikation. En ny model for 

risikoklassifikation forankret i en vejledning om risikovurdering af foreninger. 

 

I foråret 2021 besluttede Regeringen at nedsætte et udvalg til revision af lovgivningen om ikke-

erhvervsdrivende fonde og visse foreninger. Udvalget skal foretage en gennemgang af de gældende regler 

og afdække behovet for ændringer og modernisering af lovgivningen inklusive muligheder for et større 

tilsyn og kontrol. ISOBRO blev anmodet om at indstille et medlem til udvalget. Sekretariatschef Jette 

Schmidt Lund blev beskikket og deltager nu i udvalgets arbejde, der skal ende ud i anbefalinger og evt. 

udkast til nyt lovforslag og bemærkninger. Udvalget startede arbejdet i september 2021 og skal være 

færdig ultimo 2022.  

Indsamlingsnævnet og ISOBROs branchenævn 

Indsamlingsnævnet 
Indsamlingsnævnet er et uafhængigt kollegialt forvaltningsorgan, som skal varetage alle 

myndighedsopgaver på indsamlingsområdet. Nævnets virksomhed er omfattet af de almindelige 

forvaltningsretlige regler, herunder Forvaltningsloven, Offentlighedsloven og Persondataloven.   

Indsamlingsnævnet bestod i 2020 af en formand og yderligere fire medlemmer, som udpeges af 

Justitsministeren. Formanden skal være jurist. To af de yderligere medlemmer beskikkes efter indstilling fra 

Indsamlingsorganisationernes Brancheorganisation (ISOBRO), ét medlem beskikkes efter indstilling fra 

Dansk Erhverv, og ét medlem beskikkes efter indstilling fra Forbrugerrådet TÆNK. Fra 1. marts 2020 blev 

yderligere et medlem beskikket fra Rigspolitiet. Der beskikkes stedfortrædere for medlemmerne. 

Beskikkelsesperioden er fire år. Medlemmer og stedfortrædere har ret til genbeskikkelse.  

Justitsministeriet stiller sekretariatsbistand til rådighed for Indsamlingsnævnet. Sekretariatet varetager 

opgaver på vegne af nævnet, herunder blandt andet at offentliggøre anmeldelser/tilladelser til 

indsamlinger og indsendte indsamlingsregnskaber på Indsamlingsnævnets hjemmeside. 

Nævnets medlemmer 

▪ Christian Lundblad, formand - Retspræsident ved Retten på Frederiksberg 

▪ Ann Leistiko - Bestyrelsesformand, ISOBRO og Fundraisingchef i SOS-børnebyerne 

▪ Kenneth Kamp Butzbach - Generalsekretær, ISOBRO 

▪ Anne Fuglsang-Damgaard Sina - Politisk konsulent, Dansk Erhverv 

▪ Lone Buchardt - Projektchef, Forbrugerrådet Tænk 

▪ Rune Bjerre Petersen - PET 
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Suppleanter: 

▪ Birte Rasmussen – Advokat 

▪ Kristen Marie Kristensen, Røde Kors 

▪ Jette Schmidt Lund, Sekretariatschef, ISOBRO 

▪ Troels Yde Toftdahl - Velfærdspolitisk chef, Dansk Erhverv 

▪ Jakob Steenstrup - Juridisk konsulent, Forbrugerrådet TÆNK 

▪ Anders Vogelsang - PET 

 

ISOBROs branchenævn 
Den 1. juli 2004 etablerede ISOBRO et indsamlingsetisk nævn. Nævnet skal sikre, at medlems-

organisationerne overholder ISOBROs indsamlingsetiske retningslinjer eller ikke i øvrigt handler i strid med 

god markedsførings- og indsamlingsskik. Repræsentantskabet besluttede på repræsentantskabsmødet den 

9. maj 2016, at nævnet skulle ændre navn til ISOBROs branchenævn.  

Nævnet træffer på grundlag af konkrete klager fra givere, organisationer eller andre, afgørelse ved 

almindelig stemmeflerhed i den enkelte sag. Nævnets afgørelser skal være begrundede og skriftlige. Alle 

nævnets afgørelser offentliggøres. Hvis nævnet finder, at en organisation har overtrådt ISOBROs 

indsamlingsetiske retningslinjer, vil der blive udtalt kritik af organisationen på en skala fra ”det ville være 

ønskeligt” til ”overordentligt kritisabelt” afhængig af overtrædelsens karakter. 

Branchenævnet har ikke modtaget nogle klager i 2021 

Nævnet består af tre personer med personlige stedfortrædere:  

▪ Karsten Høj, formand, advokat, Elmer Advokater  

▪ Lars Barfoed, fhv. justitsminister 

▪ Vakant 

Stedfortrædere for branchenævnets medlemmer er: 

▪ Pernille Backhausen, advokat, Sirius Advokater 

▪ Mai Mercado, fhv. børne- og socialminister. 

▪ Helle Jarlmose, generalsekretær, KFUKs Sociale Arbejde 


